



### بيان

صادر عن معالي السيد ابراهيم بوغالي، رئيس الاتحاد البرلماني العربي،  
رئيس المجلس الشعبي الوطني في الجمهورية الجزائرية الديمقراطية الشعبية،  
باسم الاتحاد البرلماني العربي،  
يحتفي باليوم العالمي للمرأة – 08 آذار/مارس

تأكيداً على المكانة المحورية للمرأة في مسيرة التنمية السياسية، الاقتصادية، الاجتماعية والثقافية، يحتفي الاتحاد البرلماني العربي، اليوم الأحد، الثامن من آذار/مارس، باليوم العالمي للمرأة، وهي مناسبة دولية لتجديد الالتزام بمبادئ المساواة والعدالة وحقوق الإنسان، وللتأكيد على الدور الحيوي الذي تقوم به المرأة كشريك أساس في بناء المجتمعات.

ويُعرب الاتحاد، بهذه المناسبة عن بالغ اعتزازه بما تقدمه النساء العربيات من عطاءٍ متواصل، وما يضطلعن به من أدوار رائدة في صون الهوية، وترسيخ قيم التسامح والعيش المشترك.

وإذ يُثمن الاتحاد، الدور المتنامي للبرلمانيات العربيات في تعزيز الحياة الديمقراطية، وصياغة التشريعات، ومراقبة الأداء الحكومي، فإنه يؤكد أن المشاركة الكاملة والفاعلة للمرأة في العمل البرلماني تشكل ركيزة أساسية لتحقيق التنمية المستدامة، وترسيخ دولة القانون والمؤسسات، وتعزيز منظومة الحقوق والحريات.

كما يشدد الاتحاد، على أن تمكين المرأة سياسياً واقتصادياً واجتماعياً، يتحقق بصورة شاملة من خلال إرادة سياسية صادقة، وتشريعاتٍ منصفة، وسياساتٍ عمومية تُراعي مبدأ تكافؤ الفرص، وتُزيل العقبات التي لا تزال تحول دون مشاركة المرأة في مواقع صنع القرار.



ويُدعو الاتحاد، الحكومات العربية إلى ضرورة بذل المزيد من الجهود في سبيل تعزيز التشريعات الرامية إلى ترقية دور ومكانة المرأة في الحياة العامة، وتمكينها من تبوأ مختلف المناصب في العمل الحكومي، معرباً عن قلقه إزاء ما تتعرض له العديد من النساء والفتيات العربيات من عنفٍ ونزاعاتٍ واحتلالٍ وإرهاب، وما يترتب عنه من انتهاكاتٍ جسيمة لحقوقهن في الحياة والأمن والتعليم والصحة والعمل الكريم، مؤكداً تضامنه مع جميع النساء المتضررات من النزاعات وويلات الاحتلال .

ويُجدد الاتحاد، هذه المناسبة تأكيداً على العمل مع الاتحادات والمنظمات البرلمانية الإقليمية والدولية من أجل توحيد الجهود لتعزيز حقوق المرأة، وتبادل الخبرات التشريعية والرقابية ذات الصلة.

ويغتتم الاتحاد البرلماني العربي، المناسبة ليتوجه بأسى عبارات التقدير والامتنان إلى النساء في كافة الدول العربية، نظير ما يبذلنه من تضحياتٍ في خدمة أسرهن ومجتمعاتهن وأوطانهن، مؤكداً أن احتفاءنا باليوم العالمي للمرأة هو تجديدٌ للعهد على مواصلة الدفاع عن حقوقها، وتعزيز مكانتها.

بيروت 08 آذار/مارس 2026





**Statement**

**Issued by H.E. Mr. Brahim Boughali, President of the Arab Inter-Parliamentary Union,  
Speaker of the National People's Assembly of the People's Democratic Republic of Algeria,  
on behalf of the Arab Inter-Parliamentary Union,  
on the Occasion of the International Women's Day – 8 March**

In affirmation of the central role of women in the course of political, economic, social, and cultural development, **the Arab Inter-Parliamentary Union celebrates today, Sunday, March 8, the International Women's Day.** This international occasion serves to renew the commitment to the principles of equality, justice, and human rights, and to highlight the vital role of women as essential partners in building societies.

On this occasion, **the Union expresses** its deep pride in the continuous contributions of Arab women and in the leading roles they play in preserving identity and consolidating the values of tolerance and coexistence.

**While appreciating** the growing role of Arab women parliamentarians in enhancing democratic life, drafting legislation, and overseeing government performance, **the Union emphasizes** that full and effective participation of women in parliamentary work constitutes a fundamental pillar for achieving sustainable development, consolidating the rule of law and institutions, and strengthening the framework of rights and freedoms.

**The Union also stresses** that political, economic, and social empowerment of women can only be achieved comprehensively through sincere political will, fair legislation, and public policies that uphold the principle of equal opportunity and remove obstacles that continue to hinder women's participation in decision-making positions.

**The Union calls on** Arab governments to exert further efforts to strengthen legislation aimed at promoting the role and status of women in public life and enabling them to hold various positions in government work. **It also expresses concern** over the violence, conflicts, occupation, and terrorism faced by many Arab women and girls, and the resulting severe violations of their rights to life, security, education, health, and decent work, affirming its solidarity with all women affected by conflicts and the hardships of occupation.

On this occasion, **the Union reiterates** its commitment to work with regional and international parliamentary unions and organizations to unify efforts to promote women's rights and exchange related legislative and oversight expertise.

**The Arab Inter-Parliamentary Union takes this opportunity** to extend its highest appreciation and gratitude to women across all Arab countries for their sacrifices in serving their families, communities, and nations, **affirming that** celebrating International Women's Day is a renewal of the pledge to continue defending their rights and enhancing their status.

**Beirut, 8 March 2026**

*Translation of the General Secretariat of the Arab Inter-Parliamentary Union*

